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مدیرعامل شرکت ساماندهی مشاغل و معابر تهران اعلام کرد: 

وجود ۲۰ هزار دستفروش در تهران 3 هزار دستفروش در مترو 
مدیرعامل شرکت ساماندهی مشاغل و معابر شهر تهران با اعلام اینکه از ۶۰۰ ون 
کافه تهران فقط ۵۰ ون کافه مجوز دارند گفت: تمام تلاشمان این است که ون کافه ها 

در بسترهای قانونی و در مناطق قابل پیش بینی فعالیت کنند.
 مجتبی اقوامی پناه با اشاره به اقدامات شرکت ساماندهی مشاغل و معابر شهر 
تهران اظهار کرد: مبنای شرکت ما بند ۲۰ قانون ۵۵ شهرداری هاست؛ برخی از صنایع 
و اصناف مزاحمت هایی را ایجاد می کنند و این شرکت طبق قانون مکلف است 
کنون نزدیک به ۷۱ هزار رای صادر شده که ۳۱ هزار رای به  برخورد کند. از سال ۶۹ تا
صورت کامل اجرا شده است.   وی ادامه داد:  مکلف هستیم فضایی ایجاد کنیم که 
آلایندگی صنایع و مشاغل منجر به آزار مردم نشود. در دستور داریم مشاغل را در یک 
محل اجماع کنیم و در این راستا سال گذشته ۹ پروژه با عددی بالغ بر ۲۲۲ میلیارد 

تومان افتتاح شد و امسال نیز ۱۲ پروژه با ارزش ۵۰۰ میلیارد تومان تعریف کرده ایم.
 وی با اشاره به ساماندهی دستفروشان در شهر تهران گفت: در این رابطه در هر 
منطقه ۵ نقطه و در مجموع ۱۰۰ نقطه به ما معرفی شده است تا با ساماندهی هم 

نگرانی مردم برطرف و هم کرامت دستفروشان حفظ شود. 
 مدیرعامل شرکت ساماندهی مشاغل و معابر شهر تهران درباره نحوه فعالیت غرف 
گر مغازه تجاری، رستوران یا سینمایی متعلق به شهرداری  انتفاعی نیز اظهار کرد: ا
است به جهت شفافیت باید در سامانه ای که در آینده مشخص خواهد شد، برای آن 

مزایده برگزار شود. هر کسی که شرایط می تواند در این مزایده ها شرکت کند.

 ایجاد ۳۰ جایگاه  سوخت تک سکو، امسال در تهران
 وی با اشاره به ایجاد جایگاه های سوخت تک سکو در پایتخت بیان کرد: مردم 
برای این که در تهران بنزین بزنند پیمایش بیشتری دارند؛ این مساله ترافیک و 
آلایندگی به وجود می آورد. ما به کمک دولت رفتیم و سال گذشته ۶ سکو را افتتاح 

کردیم؛ امسال نیز در دستورکار داریم تا ۳۰ جایگاه جدید را افتتاح کنیم.
 اقوامی پناه درباره انتقال صنوف از تهران گفت: شهرداری آمادگی کامل دارد که 
برخی از صنوف را جابجا کند تا مشکلات مردم و صنوف حل شود که انتقال اتحادیه 
صنف سازندگان طلا و جواهر و بنکداران مواد غذایی از صنوفی هستند که در نظر 

داریم در جای مناسب تجمیع و ساماندهی کنیم. 
 وی با اشاره به وضعیت فروشندگان پرندگان گفت: تعدادی غرفه در بازار پرندگان 
غرب ایجاد کردیم و امسال هم در نظر داریم حدود ۱۰۰ غرفه را ایجاد و فروشندگان 
پرندگان را در آنجا مستقر کنیم. ساماندهی بازار ماهیان در منطقه ۲۱ نیز در دستور 

کار داریم.

فقط ۵۰ ون کافه مجوز دارند!
 اقوامی پناه با اشاره به وضعیت ون کافه ها بیان کرد: ۶۰۰ ون کافه در تهران هستند 
که فقط ۵۰ ون کافه مجوز دارند. تمام تلاشمان این است که ون کافه ها در بسترهای 
کنند. با دستور شهردار تهران ۳۵۰۰  قانونی و در مناطق قابل پیش بینی فعالیت 
وانت بار و ون کافه  را در محلی مستقر خواهیم کرد البته این افراد باید از درگاه قانون 
کافه ها مجوزهای قانونی از جمله  مجوزها، مجوز بگیرند. اولویت ما در بحث ون 

مجوز بهداشت است. 
 وی درباره ایمنی غرفه ها عنوان کرد: براساس گزارش واحد HSE دستورالعملی را 
به مناطق ابلاغ کردیم؛ نباید نسبت به این موضوع بی توجهی کنیم به دنبال نظارت 

بیشتر بر مساله ایمنی هستیم.
 مدیر عامل شرکت ساماندهی مشاغل و معابر شهر تهران با بیان این که مافیایی 
در زمینه دستفروشان وجود دارد، گفت: ممکن است یک نفر ۲۰ نفر دیگر را که معمولا 
، گروهی حضور پیدا کند حتما  گر قرار است در بازار فاخر از اتباع هستند تکلیف کند، ا
کسازی کردیم،  باید در درگاه ملی مجوزها ثبت نام کند. در برخی از مناطقی که پا

دیدیم یک نفر از طریق اتباع مشکلاتی ایجاد می کند. 
 وی درباره ضمانت پایدار بودن ساماندهی دستفروشان عنوان کرد:نگهداشت 
محور با شرکت شهربان و حریم بان است و این شرکت اجازه نمی دهد دستفروشان 
مجدد در جایگاه خود یا جایگاه دیگر بازگردند. اتباع غیرمجاز نیز باید طرد شوند که 
گر متوجه شویم در یک صنف مساله ای مربوط  این مساله نیز به عهده ما نیست. اما  ا

به ما وجود دارد یا این صنف اتباع دارد، وارد می شویم و پلمپ می کنیم.
 اقوامی پناه با اشاره به وضعیت شب بازار میدان آزادی گفت: قبلا در این بازار جای 
راه رفتن نبود. امروز ساماندهی خوبی در آن رخ داده است و سوله ها در حال آماده 

شدن است.
 مدیرعامل شرکت ساماندهی مشاغل و معابر تهران با اشاره به وضعیت گلفروشان 
منطقه ۱۹ عنوان کرد: این مساله مخاطرات جدی برای مردم ایجاد کرده است؛ با 
شهردار منطقه پیش بینی های لازم را انجام دادیم. بنرها و اخطارها داده شده و 
می خواهیم از هفته آینده ساماندهی را آغاز کنیم؛ شهردار منطقه هم مصمم است تا 
ساماندهی آن را انجام دهیم. در بحث بازار گل امام رضا نیز آمادگی داریم در منطقه 
خاوران زمینی را در اختیارشان قرار دهیم؛ می توانیم ظرفیت جدیدی را ایجاد کنیم 

تا شرایط آن ها بهتر شود. 
 وی با بیان اینکه ساماندهی دستفروشان مترو با هماهنگی یگان حفاظت مترو 
در دستورکار است گفت:  شناسایی آن ها انجام شده است. در تهران به صورت کلی 
۲۰ هزار دستفروش وجود دارد و ۳ هزار دستفروش در مترو قرار دارند و می خواهیم به 
آن ها کمک کنیم تا به سراغ شغل های مولد بروند. کسانی هم که این شرایط را ندارند 

در بازارهای فاخر استفاده خواهیم کرد.
کرد: با اتاق   اقوامی پناه در پاسخ به سوالی درباره ایمنی بازار شادآباد اظهار 
کنیم  اصناف شهر تهران در حال بررسی هستیم؛ آمادگی داریم فضایی را ایجاد 
برخی از صنوفی که مشکلاتی دارند، با هماهنگی خود صنف جابجا شود. شهرداری 
هر امکانی داشته در اختیار صنوف قرار داده اما این صنوف دوباره به جایگاه خود 

برگشته اند؛ به طور مثال در بازار ناصرخسرو این اتفاق رخ داده است.  

سلامت جسم و روان دانش آموزان اهمیت زیادی هم 
کادر آموزشی مدارس دارد، زیرا  برای خانواده و هم برای 
تضمین کننده موفقیت تحصیلی دانش آموزان خواهد بود. 
قبل از شروع مدارس، انجام تست ها و ارزیابی های مختلف 
برای دانش آموزان بسیار اهمیت دارد. اهمیت این موضوع 
از آن جهت است که با انجام این ارزیابی ها شناخت کافی 
در رابطه با تک تک دانش آموزان به وجود آید و در عین 
حال ازبروز مشکلات بعدی جلوگیری شود. به عنوان مثال 
بیشتری  زمان  به  نیاز  می نویسد  کندتر  که  دانش آموزی 
گر  برای نوشتن دیکته و یا رونویسی دارد. در چنین حالتی ا
گاهی ازاین موضوع  گی وی شناخته شود، معلم با آ این ویژ
فرصت بیشتری به او می دهد که باعث می شود اعتماد به 
نفس و انگیزه دانش آموز آسیب نبیند. یا دانش آموزی که 
توجهش سریع به محیط و صدا ها پرت می شود باید که در 

قسمت های خاصی از کلاس بشیند که فضایی آرام تر دارند.
توانبخشی  و  تشخیص  پیشگیری،  معاون  گذشته  در 
گفته بود: ۵۰ هزار  کشور  آموزش و پرورش استثنایی وقت 
مشغول  عادی  مدارس  در  ویژه  نیاز های  با  دانش آموز 
تحصیل هستند اما از سازمان آموزش و پرورش استثنایی 
خدمات دریافت کنند. اما نکته اینجاست که برای جلوگیری 
و  ابتدایی  دانش آموزان  باید  آمار  این  شدن  بیشتر  از 

بخصوص کلاس اولی ها، سلامتشان مورد ارزیابی قرار گیرد.
برای همین آموزش و پرورش از چند سال قبل اقدام 
ابتدایی  دانش آموزان  برای  سلامت  تست های  انجام  به 
کرده است. ارزیابی ها و تست های مورد نیاز به دو دسته 
ارزیابی های عصب - شناختی و ارزیابی های جسمی تقسیم 
می شوند. در این تست های سلامت احتمال وجود آزمون 
اختلال یادگیری خاص، تست عملکرد کلی شناخت، ارزیابی 
و تست های تخصصی اختلال یادگیری، تست های اسکلتی 

و عضلانی، تست صافی کف پا و.... انجام می شود

تلنگری دوباره
رئیس  روز قبل سید علی حسینی،  این حال چند  با 
دانشگاه علوم توانبخشی و سلامت اجتماعی با اشاره به 
کید کرد  شیوع ۶ درصدی اختلالات یادگیری در کودکان، تأ
که برای شناسایی و درمان به موقع این اختلالات، ضروری 
است که تیم های توانبخشی در مدارس ابتدایی و مهد های 
کودک حضور داشته باشند. وی افزود: »بسیاری از اختلالات 
یادگیری در دوران پیش دبستانی و اوایل دوران ابتدایی 
شناسایی می شوند، بنابراین ورود تیم های توانبخشی به 

این مدارس می تواند در تشخیص سریع و ارائه درمان به 
موقع بسیار مؤثر باشد. «

تشخیص  بر  علاوه  اینکه  ذکر  با  همچنین  حسینی 
اختلالات یادگیری، آموزش معلمان در تعامل با تیم های 
توانبخشی می تواند به بهبود شرایط آموزشی کودکان کمک 
کید کرد: در واقع معلمان با آشنایی بیشتر با روش های  کند تأ
توانبخشی می توانند در کلاس درس بیشترین کمک را به 

کودکان مبتلا به اختلالات یادگیری ارائه دهند.
به گفته وی برخی اختلالات مانند اوتیسم و فلج مغزی 
شناسایی  متخصص  پزشکی  گروه های  توسط  معمولاً 
می شوند و برای درمان این اختلالات، مداخلات توانبخشی 
متخصصان  توسط  دارویی  درمان  و  تشخیص  همراه  به 
مختلف از جمله پزشکان اطفال و مغز و اعصاب بسیار حائز 

اهمیت است.
که دچار اختلالات مختلف در  اما برای دانش آموزانی 
بخش توانبخشی هستند، چه تمهیداتی برای درمان آن ها 
در نظر گرفته شده است؟ حسینی در این زمینه معتقد است 
که پوشش بیمه ای خدمات توانبخشی برای کودکان مبتلا 
به اختلالات یادگیری، جسمی و حرکتی بسیار مهم است 
چرا که اصولاً دسترسی عادلانه به این خدمات می تواند به 
کمک  شناسایی زودهنگام اختلالات و درمان مؤثر آن ها 

کند.

شاید محقق نشود!
فیزیوتراپی.  تخصصی  دکترای  سخنگویی،  یحیی 
و  بهزیستی  علوم  دانشگاه  فیزیوتراپی  گروه  استادیار 
توانبخشی اما معتقد است که به نظر نمی رسد که دولت 
بتواند از پس هزینه های حضور متخصصان توانبخشی 
در مدارس برآید: فکر می کنم چنین پیشنهادی محقق 
نخواهد شد چرا که اولاً مشغله کادر متخصصان توانبخشی 
به قدری زیاد است که اصولاً نمی توانند چنین بار سنگینی 
گر هم بخواهند وارد چنین  را به دوش بکشند و ثانیاً، ا
خواست های  پس  از  نمی تواند  دولت  شوند،  چرخه ای 
مالی آن ها برآید و برای همین متخصصان این بخش نیز 
حاضر نخواهند بود که در مدارس باشند. مثل وقتی که 
بیماری نیازمند آب درمانی است اما پزشک حاضر نیست 
با وی به استخر برود و آنجا فیزیوتراپی را برای وی انجام 

دهد.
وی اما در عین حال معتقد است که این اتفاق می تواند 
گر کودکی دچار ضعف عملکرد  بسیار مثمر ثمر باشد: مثلاً ا

اسکلتی باشد، مسلماً متخصصان توانبخشی بسیار بهتراز 
کسی می توانند از عهده تشخیص و درمان آن برآیند  هر 
رشته  این  متخصصان  کشور ها،  از  بسیاری  در  کمااینکه 
جایگاه بالایی دارند و والدین یا اولیای مدرسه نیز برای 
مشکلات فیزیکی و جسمی دانش آموزان، آن ها را پیش این 

متخصصان می برند.
این متخصص توانبخشی با بیان خاطر ه ای در مورد 
با  می گوید:  بهزیستی  در  خودش  مدیریتی  فعالیت  دوره 
همین دیدگاه در اوایل دهه ۹۰ طرحی را برای پایش سلامت 
دختران نوشتم که اتفاقاً با استقبال خوبی از سوی وزیر وقت 
و سایر دست اندرکاران روبرو شد. با همان طرح، بیش از ۳/۵ 
میلیون دانش آموز دختر دوره راهنمایی مورد ارزیابی های 

جسمی حرکتی قرار گرفتند.

از مدرسه تا جامعه
حضور  لزوم  مورد  در  دیگر  مثالی  ذکر  با  سخنگویی 
آموزش  مناطق  یا  مدارس  در  توانبخشی  کارشناسان 
وارد  سالم  گر  ا حتی  ما  بچه های  گوید:  نیزمی  پرورش  و 
نیمکت هایی  و  میز  پشت  در  را  سال   ۶ شوند،  مدرسه 
می نشینند که ثابت هستند و اندازه آنها تغییر نکرده است. 
که قد و هیکل دانش آموز بزرگتر شده  این درحالی است 
است. یا دانش آموز باید بداند که کوله پشتی مدرسه خود 
را چطورحمل کند تا آسیب نبیند. اینجاست که حضور یک 
کارشناس توانبخشی ،پررنگ می شود. ولی در غیر اینصورت 
وضعیت همین می شود که الان شاهد آن هستیم و هر سال 
بر تعداد دانش آموزانی که از مشکلات جسمی و حرکتی رنج 

می برند، بیشتر خواهد شد.
وی ادامه می دهد: این در حالی است که بدن دانش آموز 
در دوره نوجوانی و جوانی قوی است و برای همین شاید 
چنین اختلال هایی چندان به چشم نیاید، ولی قطعاً در 
آینده وقتی  وارد بازار کار می شود یا پا به سن می گذارد این 
افراد را تحت تأثیر قرار می دهد. مثلاً چند وقت قبل خانم دکتر 
جراحی پیش من آمده بود که به خاطر آنکه از ناحیه گردن 
درد می کشید، نمی توانست جراحی کرده و از تخصص اش 
گر مشکل این فرد در دوران مدرسه  استفاده کند. در حالیکه ا
و دانش آموزی تشخیص داده می شد، بسیار ساده تر می شد 
آن را درمان کرد و حالا وی مجبور نبود با آنهمه درس خواندن 
و تخصص، بیکار باشد و نتواند از تخصص اش استفاده کند. 
بنابراین معتقدم دولت و آموزش و پرورش باید به طور جدی 

به موضوع حضور توانبخشی در مدارس نگاه کنند.

] خالدی  رضا  حمید   [   
وزارت  سالهاست  درحالیکه 
آموزش و پرورش تلاش می کند 
تا با انجام تست های سلامت در 
دوره دبستان، دانش آموزان را از 
این منظر مورد ارزیابی قرار دهند 
سرکلاس ها  سالم  نوجوانانی  تا 
درس ها  بتوانند  و  حاضرشوند 
درک  بهتر  را  آموزش هایشان  و 
نظر  به  حالا  بپذیرند،  و  کنند 
سلامت  موضوع  که  می رسد 
ابتدایی  نوجوانان  جسمی 
که  است  شده  جدی  آنچنان 
بهزیستی  دانشکده  رئیس 
آن  به  نسبت  توانبخشی  و 
حال  عین  در  و  داده  هشدار 
تأکید کرده که برای شناسایی و 
اختلالات،  این  موقع  به   درمان 
تیم های  که  است  ضروری 
ابتدایی  مدارس  در  توانبخشی 
و مهد های کودک حضور داشته 

باشند.

»شهروند« در گفت و گو  با کارشناسان ضرورت حضور متخصصان توانبخشی در مدارس را بررسی می کندشهری

راهکاری برای افزایش سلامت جسمی  
دانش آموزان

مدیر مسئول  سر دبیر ورود به تصحیح  ?????????? نام صفحه آرا

سخنگویی: فکر 
می کنم  پیشنهاد حضور 
کارشناسان توانبخشی 
محقق نخواهد شد 
چرا که اولا مشغله کادر 
متخصصان توانبخشی 
به قدری زیاد است 
که اصولا نمی توانند 
چنین بار سنگینی را به 
دوش بکشند و ثانیا 
اگر هم بخواهند وارد 
چنین چرخه ای شوند 
دولت نمی تواند از پس 
خواست های مالی 
آنها برآید و برای همین 
متخصصان این بخش 
نیز حاضر نخواهند بود 
که در مدارس حاضر 
شوند

دانشجویی  و  فرهنگی  معاون  حبیبی،  مسعود  گفته  به  شهروند- 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی ۱۷همت برای تکمیل ۲۸هزار 
نهادهای  و  خیرین  از  حبیبی  داریم.   نیاز  دانشجویی  تخت خوابگاه 
تکمیل  مالی  منابع  تامین  در  را  بهداشت  وزارت  تا  خواست  مختلف 
خوابگاه ها کمک کنند. بنابرنظر او ۵۰درصد از ۲۵۰ تا ۲۸۰هزار دانشجوی 
در حال تحصیل، غیربومی هستند و با تکمیل ۲۸هزار تخت خوابگاهی در 
مجموع بیش از ۱۵۰ هزار تخت برای خوابگاه ها نیاز داریم. معاون فرهنگی 
کنون  و دانشجویی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی اظهار کرد:»ا
۲۸هزار تخت خوابگاهی نیمه ساخته داریم که چند سال است عملیات 
عمرانی آنها متوقف شده و نیازمند همکاری بین بخشی برای تخصیص 
کنون برای تکمیل ۳۵۰ واحد خوابگاه  منابع است.« حبیبی تصریح کرد:»ا
تا پایان سال به بهره  متاهلی منابع لازم تخصیص داده شده است و 
برداری می رسد.« معاون فرهنگی و دانشجویی وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی عنوان کرد:»از مجموع بیش از ۹۵هزار تخت خوابگاهی، 
۱۸هزار تخت استیجاری است. البته بسیاری از آنها مستهلک است و در 
شأن دانشجویان علوم پزشکی نیست.«  معاون وزیر بهداشت با اشاره به 

راه اندازی پویش »خوابگاه اتاقی به وسعت آینده در کشور«، اظهار کرد:»این 
پویش با هدف جذب سرمایه و کمک از خیرین و سایر نهادها برای تکمیل و 

ساخت تخت های خوابگاهی دانشجویان راه اندازی شده است.« 

۱۰هزار دانشجوی متأهل در صف انتظار خوابگاه است
حبیبی ادامه داد:»در حال حاضر ۱۰هزار دانشجوی متاهل در صف 
انتظار خوابگاه هستند و ۱۳۰میلیون تومان تسهیلات به دانشجویان 
متاهل اعطا می شود.« معاون وزیر بهداشت افزود:»بیش از ۶۵ کانون 
قرآن و عترت دانشجویی در سطح دانشگاهها داریم که پایگاههای تفکر 
و اندیشه است و سعی داریم فعالیت های قرآنی را با دانشجویان در میان 
کنیم.« او اظهار  بگذاریم و از نظرات آنها در اجرای برنامه ها استفاده 
کرد:»در سطح وزارت بهداشت از نظرات دانشجویان بهره مند می شویم 
و از رجوع به نخبگان قرآنی و علمی برای رواج فعالیت های قرآنی استفاده 

می شود.« 
حبیبی تصریح کرد: »بیش از ۶۱هزار نفر از دانشگاهیان علوم پزشکی 

شامل دانشجو و استاد در جشنواره قرآن و عترت شرکت کردند.« 

۴۰ درصد دانشجویان نیاز به مشاوره دارند 
از موارد مهم در  ابتلا به اضطراب و خشم  اینکه  بیان  با  حبیبی 
مشاوره  مرکز  آمار  اساس  کرد:»بر  اظهار  است،  پزشکی  دانشجویان 
وزارت بهداشت، ۴۰درصد از دانشجویان نیاز به سطحی از خدمات 
روانشناختی و مشاوره و مددکاری دارند که مهمترین اختلالات آنها با 
افسردگی، خشم و اضطراب است که با گفت وگو و برگزاری برنامه های 

فرهنگی برطرف می شود.« 

ورود هوش مصنوعی در ترویج فرهنگ قرآنی
معاون وزیر بهداشت با اشاره به آغاز جشنواره قرآنی این وزارتخانه از 
۲۹ اردیبهشت  و افزایش شرکت کنندگان  گفت:»در این جشنواره بحث 
هوش مصنوعی نیز مطرح است و دانشجویان در بخش خلاقیت های 
هوش مصنوعی در ترویج فرهنگ قرآنی شرکت کردند.« او با بیان اینکه 
یکی از نیازهای جامعه امید به آینده است، بیان کرد:»باید در حوزه های 

آموزش و توجه و در بحث فناوری سرمایه گذاری شود.« 

۱۷ همت برای تکمیل  ۲۸هزار
۱۰ هزار دانشجوی متاهل در صف انتظار خوابگاه تخت خوابگاه دانشجویی  نیاز است


